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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Kdy má zaměstnanec právo na tzv. odchodné

S ukončením pracovního poměru spojuje zákoník práce (zákon č. 65/1965 Sb.) mnoho právních
následků. V této souvislosti se lze často setkat se zaměňováním pojmů odstupné a odchodné. Byť oba
tyto pracovněprávní instituty souvisejí s ukončením pracovního poměru, nejsou totožné a každý
nastupuje v jiné situaci a plní jiné funkce.

S ukončením pracovního poměru spojuje zákoník práce (zákon č. 65/1965 Sb.) mnoho právních
následků. V této souvislosti se lze často setkat se zaměňováním pojmů odstupné a odchodné. Byť oba
tyto pracovněprávní instituty souvisejí s ukončením pracovního poměru, nejsou totožné a každý
nastupuje v jiné situaci a plní jiné funkce.

Na odstupné má nárok ten zaměstnanec, u něhož došlo k rozvázání pracovního poměru výpovědí
danou zaměstnavatelem z důvodů uvedených v § 46 odst. 1 písm. a) až c) zákoníku práce (jedná se o
výpovědi z tzv. organizačních důvodů) nebo dohodou z týchž důvodů.

Právo na odchodné naproti tomu náleží pouze vedoucímu zaměstnanci, a to při kumulativním splnění
několika zákonných podmínek (§ 29 odst. 3 zákoníku práce). Právo na odchodné musí být s vedoucím
zaměstnancem dopředu sjednáno. Sjednat jej lze pouze s vedoucím zaměstnancem, u něhož se
pracovní poměr zakládá jmenováním nebo volbou. Právo na odchodné se sjednává pro případ, že
vedoucí zaměstnanec bude ze své funkce odvolán ještě před skončením svého funkčního období.
Poslední podmínkou pro platné ujednání o odchodném je, že zaměstnavatel sjednal se zaměstnancem
konkurenční doložku podle § 29 odst. 2 zákoníku práce.

Právo na odchodné má tedy pouze jmenovaný nebo zvolený vedoucí zaměstnanec, který byl z funkce
odvolán před skončením svého funkčního období, má-li toto právo se zaměstnavatelem sjednáno a
má-li zároveň uzavřenou konkurenční doložku, kterou se zavazuje, že nebude po dohodnutou dobu
(nejdéle však jeden rok) po skončení pracovního poměru, vykonávat pro jiného zaměstnavatele nebo
na vlastní účet činnost, která je předmětem činnosti současného zaměstnavatele, nebo jinou činnost,
která by měla soutěžní povahu vůči podnikání zaměstnavatele. Výše odchodného není zákoníkem
práce stanovena.

Právo na odchodné, vzhledem k výše uvedenému, plní funkci kompenzace za předčasné ukončení
výkonu funkce (na důvodech, které vedly k odvolání nezáleží) a zároveň kompenzace za nemožnost
vykonávat stejnou činnost pro jiného zaměstnavatele nebo na vlastní účet, jak se zaměstnanec
zavázal v konkurenční doložce. Nárok na odchodné nevzniká v případě, že vedoucí zaměstnanec sám
odstoupil ze své funkce nebo uplynulo-li jeho funkční období.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakonik-prace-6930.html
https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakonik-prace-6930.html
http://www.epravo.cz


Další články:
Čeká Vás návrat z rodičovské dovolené? Jaká práva Vám v této souvislosti náleží a jaký je
rozsah oprávnění zaměstnavatele se dozvíte v následujícím článku
Sporná část zákoníku práce před Ústavním soudem obstála, o nucenou práci se nejedná
Bossing v pracovním právu
Podpora v nezaměstnanosti a její změny od 1. ledna 2026
Pracovněprávní dopady doprovodného zákona k zákonu o jednotném měsíčním hlášení
zaměstnavatele
Přetahování zaměstnanců – kde končí férová nabídka a začíná nekalá soutěž?
Gamifikace práce z pohledu pracovního práva
Nejvyšší soud vymezil hranice odpovědnosti za bezpečnost externistů na pracovišti
Zkušební doba „po novu“ a její dopady do praxe
Ujednání o místě výkonu práce v pracovní smlouvě a jeho výklad dle Nejvyššího soudu
Dopady „oduznání“ nemoci z povolání na náhradu za ztrátu na výdělku po skončení pracovní
neschopnosti

https://www.epravo.cz/top/clanky/ceka-vas-navrat-z-rodicovske-dovolene-jaka-prava-vam-v-teto-souvislosti-nalezi-a-jaky-je-rozsah-opravneni-zamestnavatele-se-dozvite-v-nasledujicim-clanku-120521.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ceka-vas-navrat-z-rodicovske-dovolene-jaka-prava-vam-v-teto-souvislosti-nalezi-a-jaky-je-rozsah-opravneni-zamestnavatele-se-dozvite-v-nasledujicim-clanku-120521.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/sporna-cast-zakoniku-prace-pred-ustavnim-soudem-obstala-o-nucenou-praci-se-nejedna-120464.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/bossing-v-pracovnim-pravu-120425.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/podpora-v-nezamestnanosti-a-jeji-zmeny-od-1-ledna-2026-120382.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pracovnepravni-dopady-doprovodneho-zakona-k-zakonu-o-jednotnem-mesicnim-hlaseni-zamestnavatele-120253.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pracovnepravni-dopady-doprovodneho-zakona-k-zakonu-o-jednotnem-mesicnim-hlaseni-zamestnavatele-120253.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pretahovani-zamestnancu-kde-konci-ferova-nabidka-a-zacina-nekala-soutez-120325.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/gamifikace-prace-z-pohledu-pracovniho-prava-120322.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nejvyssi-soud-vymezil-hranice-odpovednosti-za-bezpecnost-externistu-na-pracovisti-120293.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/zkusebni-doba-po-novu-a-jeji-dopady-do-praxe-120329.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ujednani-o-miste-vykonu-prace-v-pracovni-smlouve-a-jeho-vyklad-dle-nejvyssiho-soudu-120254.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/dopady-oduznani-nemoci-z-povolani-na-nahradu-za-ztratu-na-vydelku-po-skonceni-pracovni-neschopnosti-120100.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/dopady-oduznani-nemoci-z-povolani-na-nahradu-za-ztratu-na-vydelku-po-skonceni-pracovni-neschopnosti-120100.html

